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آثار و پدیده های خشــکیدگی در اســتان کرمان بویژه در 
جنوب آن کاملا مشــهود اســت؛ به گفته مدیرکل منابع 
طبیعی و آبخیزداری جنوب استان کرمان 3 چالش عمده 
کاهش سطح آب های زیر زمینی، تغییر اقلیم و بیایان زایی 
باعث این خشکسالی ها شده است. اما دو عامل اصلی مانند 
تغییرات اقلیمی و از همه مهم تر انسانی هم در بیابانی شدن 
استان دخالت دارد. این دخالت ها سیکل چرخه طبیعی را 
برهم زده اســت. مثلا در جنوب کرمان تعداد چاه های آب 
بی شــماری وجود دارد که به شکل غیر مجاز حفر شده اند. 
یکی از دلایلی که باعث شده سطح آب سفره های زیرزمینی 
کاهش یافته و مشــکلاتی را ایجاد کند، برداشت بی رویه 
از این ســفره های آب زیر زمینی و آبخوان ها اســت.حمزه 
احمدی در گفت و گو با خبرنگار ایلنا، اظهار داشــت: برای 
مقابله با بیابان زایی در جنوب استان کرمان باید طرح های 
آبخیزداری و آبخوان داری انجام شــود. که این 2 موضوع 
در سال های 97 تا 99 رونق خوبی داشت با توجه به اینکه 
از محــل صندوق توســعه ملی رهبری دســتور دادند که 
برداشت شــود برای کارهای آبخیزداری و آبخوان داری و 
در ســالی های 97، 98 و99 اعتبارات خوبی به کل کشور و 
به تبع آن به جنوب استان کرمان تزریق شد و ما توانستیم 
تقریبــا کارهایی را که در  این 3 ســال انجــام بدهیم  اما 
متاســفانه  این اعتبار از سال 99 قطع  و ادامه کار در این 

حوزه سخت تر شد.
احمدی افــزود: کاهش آب های زیرزمین باعث می شــود 
بسیاری از اراضی کشاورزی که خودشان به نوعی به عنوان 
یک پوشش سبز به حساب می آیند و از فرسایش خاک این 
اراضی جلوگیری می کنند خشــک شده  و به منشا گرد و 
غبار تبدیل شــوند. همچنین خشک شدن رودهایی مانند 
هلیل رود  که  یک رود دائمی بوده و به نحوی حتی تمدن 
بشــری در کنار این رود شکل گرفته نیز متاثر از عواملی از 
جمله اقلیم و یا حفر چاه های بی شــمار شود. موضوع دیگر 
انتقال آب هلیل رود است که در حوزه و اختیارات کاری ما 
نیست و وزارت نیرو در این باره باید پاسخگو باشد. اما آبی 

که از سرشاخه های هلیل رود به جاهای دیگر منتقل شود 
باعث خشک شدن این رود می شود که در نهایت قرار است 
به تالاب جازموریان هدایت شود که  به دلیل بی آبی قطعا 
منطقه  منشــا گرد و غبار داخلی می شــود.مدیرکل منابع 
طبیعــی و آبخیزداری جنوب اســتان کرمان تصریح کرد: 
هم اکنون یک سری ریزگردها در کل کشور و به خصوص 
در اســتان کرمان و استان های همجوار داریم که منشا آنها 
خشک شدن تالاب جازموریان است.  حدودا 60 سال پیش 
قرار بود تالاب جازموریان به مرکز تهیه و توزیع علوفه برای 
کشورهای حاشیه خلیج فارس تبدیل شود که این موضوع 
بیانگر این بوده که شرایط در این منطقه بسیار مساعد برای 
تهیه علوفه بوده اســت و هنوز هم آثار و ابنیه و خرابه های 

این پروژه  وجود دارد.
احمــدی در بخش دیگری از صحبت هایش افزود: از جمله 

اقداماتی که در این 3 ســال در جنوب اســتان انجام شد 
عبارتند از احداث بندهای ســنگی ملاتی، بندهای خاکی، 
پخش سیلاب، اقدامات بیولوژیک در حوزه های آبخیزداری، 
بندهای گابیونی، بندهای خشکه چین و ما هم سعی کردیم 
با توجه به اینکه در جنوب استان کرمان بحث سیل خیزی 
را داریــم در عمده شهرســتان ها جلوی ســیل و خطرات 
ناشی از ســیل را با اجرای طرح های آبخیزداری و آبخوان 
داری را بگیریم.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری جنوب 
استان کرمان عنوان کرد: وقتی که در سرشاخه ها بندهای 
آبخیزداری را احداث می کنیم باعث می شود زمانی که آب 
در پایین دست جمع می شود  خسارت زیادی  وارد می شود 
اما  این بندها  جلوی سیل را می گیرند  و کنترل هم  رسوب 
می شــود. رسوبات در پایین دســت اگر به باغات و اراضی 
مرغوب زراعی آســیب وارد شــود به آنها آسیب می زنند.

احمدی ادامه داد: همچنین تقویب سفره های آبخوان را در 
جنوب استان داریم. بسیاری از طرح های آبخیزداری را در 
بالادست توانســته ایم انجام دهیم و در پایین دست چاه ها 
و قنوات با این اقــدام رونق خوبی گرفته اند و این موضوع 
باعث شــده که هم اکنون یکی از مطالبات مردم در جنوب 
استان اجرای اقدامات آبخیزداری است که تا 7 الی 8 سال 
پیش چنین موضوعی را در جنوب اســتان نداشته ایم.وی 
بیان کرد: در شرایط خشکســالی  که با کم آبی مواجهیم 
باید از همان میزان آب حداقلی موجود اســتفاده کافی را 
ببریم. در منطقه ای مثل جنوب استان کرمان که  بارندگی 
هم کم  است این موضوع باعث می شود  به سمت و سویی 
برویم که هرزآب ها و روان آب ها را که بخشی از آن در حوزه 
آبخیزداری و آبخوان داری اســت  و بخشــی نیز در حوزه 

پروژه های بیابان زدایی است،  مدیریت کنیم.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان کرمان افزود: 
در مناطقی از جنوب اســتان که خطر بیابانی شدن وجود 
دارد و یا دارد اتفاق می افتند یک سری اقداماتی را از جمله 
کنترل هرز آب انجام داده ایم. همچنین مدیریت روان آب را 
داریم  که یک سری هلالی آب و گوراب را احداث کرده ایم 
و جلوی آب گرفته می شود تا به سفره های زیر زمین سرایت 
کند.کما اینکه در این گوراب ها و هلالی آب بذر کاری انجام 
می شــود که با همین اندک باران هم   باعث  ســبز شدن 
بذرها می شــود. نهال کاری  و جنگل کاری در بیابان ها را 
هم داریم که آن هم علاوه بر توســعه فضای ســبز باعث 
جلوگیری از بیابانی شدن منطقه می شود.وی گفت:  از آنجا 
که در برخی از مناطق  اســتان مانند شهرستان های قلعه 
گنج و رودبارمان  فرســایش بادی شــدید است یک سری 
تپه های ماســه ای فعال داریم که می توانند به تاسیساتی 
مثل  جاده ها، مزارع و منازل مســکونی آسیب بزنند وحتی 
آنهــا را مدفون کنند و  از بین ببرنــد  برای همین در این 
مناطق نیزئ  چاره ای نداریم  جز اینکه مناطق مالچ پاشی 
و نهال کاری کنیم تا شــاید  اندکی از بیابان زایی در استان 

جلوگیری شود.    

افزایش کانون ریزگردها
زمین های کشاورزی و رودهای جنوب کرمان را خشک کرد 

فعالیت ۸ نیروگاه خورشیدی در همدان
مدیرعامــل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان همدان گفت: هشــت نیروگاه 
خورشــیدی فعال در استان مشغول به فعالیت هســتند و در بحث انرژی های 
نو بنا به دســتور اســتاندار به دنبال توســعه خواهیم بود.علی سهرابی بیدار در 
راســتای اطلاع رسانی مدیریت مصرف و گذر از پیک بار تابستان ۱۴0۱، ضمن 
اشــاره به اینکه غالب استفاده کنندگان از انرژی برق ویژه در بخش های خانگی 
هیچ مشــکلی در مباحث قطعی برق نداشــتند، اظهار کرد: تمام شرایط برای 
آرامش خاطر منازل مســکونی صورت گرفته است و پیگیری های اساسی وزارت 
نیرو باعث شــده در تلاش باشیم این تابستان را که پیک بار جدی مصرف برق 
اســت را به سلامت بگذرانیم؛ شدت روشنایی در شب در معابر عمومی تا زمانی 
که به مصرف برق ما آســیب نزند در حالت عــادی باقی خواهد ماند.وی افزود: 
طول شــبکه های برق همدان که لازم به تعمیر و پایش لحظه ای دارد، بیش از 
۱9 هزار کیلومتر است و ۱8 هزار طول برق ترانس و ایستگاه های برق داریم که 
برق 20 هزار وولت را تبدیل به برق مصرف خانگی می کند.سهرابی بیدار تصریح 
کرد: تعداد مشــترکین خانگی ما 630 هزار اســت و بخش اداری، کشاورزی و 
صنعت به ترتیب 3۵ هزار، ۱8 هزار و 6000 مشترک دارد و بقیه مصارف مربوط 
به بخش »ســایر« یا همان »تجاری« است.مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 
استان همدان خاطرنشان کرد: مصرف صنعتی استان همدان ۱0 درصد نیست 
و با توجه قرار دادن تمام جوانب به 30 درصد می رسد، مصرف بخش کشاورزی 
هم 37 درصد اســت.وی بیان کرد: 90.۴ درصد از مردم استان زیر حد الگوی 
مصرف)یعنی 300 کیلووات ســاعت در تابســتان( برق مصرف می کنند و این 
نشــان می دهد غالب مــردم به خوبی از این موضوعــات آگاه اند و کمتر از ۱0 
درصــد مردم الگوی مصرف را رعایت نمی کنند؛ مردم از »نرم افزار تلفن همراه 
برق من« برای ارتباطات با عوامل اداره برق اســتفاده کنند.سهرابی بیدار با بیان 
اینکه مشــوق هایی از ســوی اداره برق برای رعایت الگوی مصرف تدوین شده 
اســت، تأکید کرد: امیدواریم مردم در این زمینه بیش ازپیش همانند همیشــه 
همراهی کنند، با بخش های صنعتی، کشاورزی و ... نیز تفاهماتی نوشته شده و 
مشــوق هایی برای آنها در صورت رعایت حد الگوی مصرفی تعیین شده درنظر 
خواهیم داشــت.وی اضافه کرد: 2۴88 ماینر در سال جاری شناسایی شده و با 
ســودجویان در این زمینه مقابله شــده و هم چنین ۴600 مورد برق غیرمجاز 
نیز شناســایی شده است.وی در پایان گفت: هشت نیروگاه خورشیدی فعال در 
استان مشغول به فعالیت هستند و در بحث انرژی های نو بنا به دستور استاندار 

به دنبال توسعه خواهیم بود.

تمام خانه های روستایی استان خوزستان
 بیمه حوادث برکت هستند

بنیاد برکت ســتاد اجرایــی فرمان امام بــه یک هزار و 300 خانه روســتایی 
آسیب دیده در زلزله هرمزگان خسارت پرداخت می کند. مدیرعامل بنیاد برکت 
با اعلام این خبر و با اشــاره به بیمه حوادث تمام خانه های روســتایی اســتان 
هرمزگان تاکید کرد: به همه یک هزار و 300 خانه واحد مســکونی آسیب دیده 
در جریان زلزله اخیر هرمزگان تا ســقف ۱000 میلیارد ریال خسارت پرداخت 
می شــود.محمد ترکمانه ادامه داد: این یک هزار و 300 واحد مســکونی در 2۴ 
روســتای متاثر از زلزله در اســتان هرمزگان واقع شده اند. به گفته مدیر عامل 
بنیاد برکت، میزان خسارت پرداختی برآورد شده به منازل روستایی آسیب دیده 
در هرمزگان بالغ بر ۱۱0 میلیارد ریال اســت. ترکمانه با اشاره به بیمه حوادث 
تمام خانه های روســتایی استان هرمزگان گفت: اخیراً با انعقاد تفاهم نامه میان 
بیمه برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( و استانداری هرمزگان 9۱ هزار 
خانه در روستاهای سراسر استان تحت پوشش بیمه حوادث و آتش سوزی قرار 
گرفته اند. وی تصریح کرد: به هر یک از منازل روستایی مشمول این تفاهم نامه 
در صورت وقوع زلزله، ســیل و آتش سوزی تا سقف یک میلیارد ریال خسارت 
پرداخت می شــود.ترکمانه خاطرنشــان کرد: یک میلیارد ریال پرداختی به هر 
واحد مسکونی شامل 700 میلیون ریال برای مرمت و بازسازی و 300 میلیون 
ریال جهت تهیه اثاثیه منزل می شــود. مدیرعامل بنیاد برکت با تاکید بر بیمه 
حوادث خانه های روستایی کشور گفت: یکی از برنامه های ویژه بنیاد در مناطق 
روستایی و کم برخوردار کشور توسعه فرهنگ بیمه در این مناطق و ایجاد چتر 
حمایتی، آرامش و اطمینان خاطر برای روستاییان و محرومین از طریق پوشش 
بیمه ای مناسب در قبال خطرات ناشی از حوادث طبیعی و آتش سوزی است.وی 
اظهار داشت: تاکنون بیش از 2 میلیون خانه روستایی تحت پوشش بیمه حوادث 
شامل آتش سوزی، زلزله، انفجار، صاعقه، سیل، طغیان آب رودخانه ها، آتشفشان، 
توفان، تندباد، گردباد و ضایعات ناشی از آب برف و باران قرار گرفته اند.ترکمانه 
خاطرنشان  کرد: تا به امروز خانه های روستایی استان های مختلف کشور از جمله 
لرســتان، خوزستان، خراسان شمالی، کهگیلویه و بویراحمد، کردستان کرمان، 

گیلان، یزد و هرمزگان از حمایت های بیمه ای بنیاد برکت برخوردار شده اند.

تأکید استاندار لرستان بر تغییر الگوی کشت در استان
 استاندار لرســتان به تاکید بر تغییر الگوی کشت در استان ، گفت : باید برای 
مدیریت منابع آب تدبیری اساســی اندیشیده شود؛ تحقیقات بسیار خوبی در 
حوضه آبی اســتان انجام شده و باید این موضوع ادامه پیدا کند.به گزارش ایلنا 
،  فرهاد زیویار در جلسه شورای حفاظت از منابع آب لرستان با اشاره به تغییر 
شــرایط آبی در اســتان ، اظهار کرد: بخشی از این تغییرات انسانی و برخی نیز 
طبیعی اســت و این در حالی اســت که نذورات جوی نیز کم شده و متاسفانه 
بی رحمانه از چشمه ها و آب های زیرزمینی استفاده کرده و می کنیم در حالیکه 
پیشینیان اینگونه با این منابع برخورد نمی کردند.وی با بیان اینکه سابق بر این 
20 درصد جمعیت شــهری و 80 درصد جمعیت روستایی در لرستان داشتیم، 
افزود: کشت محصولات دیم در استان انجام می شد نه موتور پمپاژی بود نه سدی 
و نه ذخیره آبی، البته منظور این نیســت که نباید استفاده کنیم اما باید بهینه 
اســتفاده شود.استاندار لرستان با اشاره به اینکه جمعیت استان افزایش یافته و 
نوع اســتفاده تغییر کرده و آب از منابع زیرزمینی استحصال می شود، گفت: در 
لرستان کشت برنج شایع نبود؛ افراد برخی از مناطق که کنار چشمه سارها بودند 
مبادرت به کشت محصولاتی نظیر برنج می کردند؛ درست است که با برنج کاری 
زندگــی و معاش مردم تغییــر می کند اما این مضووع ســبب از بین رفت آب 
می شود و باید پاسخگوی آیندگان باشیم.زیویار افزود: در حال حاضر در برخی 
مناطق استان شاهد افت شش متری آب هستیم و چنانچه این روند ادامه پیدا 
کند با بحران آب مواجه می شویم و این کمبود نیز جنگل های زاگرس را تحت 
شــعاع قرار داده اســت.وی با انتقاد از اینکه منابع آب در استان مدیریت نشده 
اســت، بیان کرد: باید برای مدیریت منابع آب تدبیری اساسی اندیشیده شود؛ 
تحقیقات بسیار خوبی در حوضه آبی استان انجام شده و باید این موضوع ادامه 
پیدا کند.نماینده عالی دولت در استان با بیان اینکه همه کشاورزان چشم انتظار 
آب سد ایوشان هستند، گفت: متاسفانه شاهد خشک شدن چشمه های لرستان 
و شــهر خرم آباد از چشمه کیو هســتیم و این درحالیست که سد ایوسان ۴0 
کیلومتر با مرکز اســتان فاصله دارد و باید کارهای تحقیقاتی و پژوهشــی که 
انجام شده به کار گرفته شــود تا فکری به حال شهرستان های استان از جمله 
کوهدشــت، چگنی و بیرانشهر کنیم.زیویار با بیان اینکه طی هفت ماه گذشته 
پیگیر سد معشوره بودیم تا با احداث آن زمین های کشاورزی کوهدشت، دلفان، 
چگنی و پلدختر مشــروب شــوند، گفت: احداث این سد، زندگی یک میلیون 
نفــر را تحت تاثیر قرار می دهد و بیش از ۵0 هزار هکتار زمین در کوهدشــت، 
رومشــکان، دلفان، چگنی و پلدختر را مشروب خواهد کرد و تحولی اقتصادی 
در استان ایجاد خواهد کرد. استاندار لرستان با تاکید بر تغییر الگوی کشت در 
لرستان، تصریح کرد: با توجه به شرایط استان ضرورت دارد مدیریت منابع آب 
صورت گیرد و باید در امر آب فرهنگسازی صورت گیرد.زیویار خاطرنشان کرد: 
اگر بخواهیم فقط گذران وقت داشته باشیم خیانت به کشور و آیندگان است و 

نیاز است به این هشدارها توجه کنیم.

عطاری های کرج زیر ذره بین پلیس
رئیــس پلیس نظارت بر اماکن عمومی اســتان البرز از اجــرای طرح بازدید از 
عطاری های اســتان و برخورد با واحدهای متخلف خبر داد.به گزارش ایســنا، 
ســرهنگ حمید رضا افشــاری با اعلام این خبر بیان کرد: در راستای تشدید 
نظارت بر عطاری های شــهر کرج و جلوگیری از جرائم و تخلفات مربوط به این 
صنف، طرح بازدید واحدهای این صنف به صورت مشــترک در دستور کار اداره 
نظــارت بر اماکن پلیس امنیت عمومی و پلیس مبارزه با مواد مخدر قرار گرفت.

وی افزود: در این طرح که در ســطح شهرســتان کرج به اجرا گذاشــته شد از 
36 عطاری بازدید شــد که در این راستا برای دو واحد متخلف اخطاریه پلمب 
صادر شد.رئیس پلیس نظارت بر اماکن عمومی استان البرز با بیان اینکه در این 
طرح تعدادی قرص غیر مجاز کشــف شد، گفت: همچنین در خصوص فروش 

قرص های غیر مجاز یک نفر دستگیر و به مراجع قضائی معرفی شد.

اخبار کوتاه

خوزســتان در حالی از موج آزاد ســازی سواحل به دســتور رئیس جمهور بی 
بهره ماند که زیر ســایه سکوت دادســتان برخی مسئولان از ساحل خواری نیز 
حمایت می کنند!ساحل خواری در خوزستان احتمالا جمله نا آشنایی برای این 
استان باشد؛ زیرا درست زمانی که تمام استان های ساحلی در تکاپوی رها کردن 
کرانه های خود از دست انحصار طلبان و ویژه خواران بودند تا مردم هم بتوانند از 
آن کام ببرند، در این اســتان آنچه در این مورد حاکم بود، سکوت بود و سکوت.
آزادســازی ســواحل که از آن تحت عنوان »اقدام بزرگ دولت سیزدهم به نفع 
مردم« یاد می شــود، یکی از کار هایی بود که پس از روی کار آمدن سید ابراهیم 
رئیسی در دستور کار قرار گرفت و بر اساس اطلاعات دولت 90 درصد کرانه های 
اســتان های شمالی کشور آزاد شــد.در بحبوحه آزاد سازی سواحل در شمال و 
مهلت 20 روزه رئیس جمهور در ســواحل شمالی این موج به استان های جنوبی 
نیز رســید و در هرمزگان هم بخش های وسیعی از ساحل برای رفاه شهروندان و 
دیدار آن ها آزاد شــد.در خوزستان به دلیل وجود صنایع متعدد در کنار ساحل و 
عمل نکردن آن ها به مسئولیت های اجتماعی در جهت صیانت از محیط زیست 
سواحل قابل توجهی برای آب تنی مردم وجود ندارد و شاید دلیل آن هم چندین 

رودخانه پر آب و گذر آن ها از این استان باشد.
از جملــه رودخانه های کارون، کرخه، دز و اروند رود که همگی نیز رودخانه های 
پر آبی هســتند، اما ساحل خواری در ساحل همین رودخانه ها در برخی مقاطع 
تبدیل به معضلی جدی شــده اســت.برای  مثال در ۱397 و ۱398 که بارش 
باران های فراوان موجب پر شــدن سد ها شده بود، رودخانه کارون که با فاضلاب 

به حیات خود ادامه می داد، گویی در پوســت خود نمی گنجید و تمام مسیر های 
ساحلی و بوســتان ها را به زیر آب برد.البته این رودخانه نبود که به بوستان ها و 
جاده های ساحلی تعرض راند، بلکه این ساخت و ساز انسان ها بود که با تجاوز به 
حریم رودخانه هر روز بســتر آن را کوچک و کوچک تر کرد.اما گویی این دست 
درازی ها به بســتر کارون به همین جا ختم نمی شــود؛ مریم حجتی یک فعال 
محیط زیســت به ما گفت که در برخی نقاط اهواز همین حالا هم حریم کارون 
روز به روز در حال تنگ تر شــدن اســت.او تصاویری به ما نشان داد که حاکی از 
خاکریزی در حریم رودخانه بود و خانم حجتی دلیل نگرانی خود از این مسئله را 
چنین بیان کرد که شاید در آینده روی همین مکان های خاک ریزی شده، بتن 

ریزی شود و سازه ای دیگر در آن احداث گردد.
غبیشاوی یک شهروند خوزستانی به ما گفت که همین حالا هم در حریم کارون 
چندین رســتوران، یک پارک ساحلی با ساختمانی چند طبقه و برج های بلندی 
احداث شــده که عملا در حریم رودخانه هســتند، امــا در مورد آن ها صحبتی 
نمی شــود.صادق خلیلیان استاندار خوزستان در اســفند سال گذشته و درست 
زمانی که موج آزاد ســازی سواحل در کشور به راه افتاد در حاشیه یک نشست 
و در پاســخ به این ســوال خبرنگار ما که چرا در خوزستان خبری از آزاد سازی 
سواحل نیست و یا رستوران های ساحل کارون تخریب نمی شوند؛ گفت: زیبایی 
اهواز به همین چند سازه است و اگر آن ها نباشند ساحل کارون دیگر »چیزی« 
برای عرضه ندارد!اما محمد جهاد دانشجوی رشته علوم سیاسی می گوید: استاندار 
خوزســتان به عنوان عالی ترین مقام دولتی در استان وظیفه دارد سیاست های 

کلی دولت را در محدوده خود پیاده سازی کند.
صحبتی که نماینده اهواز در مجلس هم با آن موافق اســت و مدتی پیش گفته 
بود: سواحل رودخانه کارون باید هر چه سریعتر آزاد سازی و برای استفاده عموم 
شــهروندان در اختیار شهرداری قرار بگیرد.سید کریم حسینی با اشاره به اینکه 
قانون آزادســازی سواحل به ویژه ساحل رودخانه کارون در اهواز تاکنون اجرایی 
نشده متذکر شــد که این قانون برای همه کشور به تصویب رسیده و باید برای 
همه رودخانه ها و دریا ها و ســواحل به اجرا در آید ضمن آنکه کارون هم از این 
مسئله مستثنی نیست.به گفته آقای حسینی بر اساس آنچه در قانون آزاد سازی 
سواحل ذکر شــده، رودخانه کارون افزون بر آزادسازی باید به عنوان تفرجگاه و 
مکانــی برای تفریح مردم در اختیار شــهرداری اهواز قرار گیرد که تاکنون هیچ 

کدام از موارد اجرایی نشده.کلانشهر اهواز و در مجموع استان خوزستان در مواقع 
گرم سال در شرایط آب و هوایی نامتعادل و فرسایشی قرار دارند که این مسئله 

بر روح و روان مردم اثرات مخرب جدی دارد.
در صورت وجود ساحلی پر از شن و ماسه و امکانات رفاهی و تفریحی که بتوان در 
بعد از ظهر یک روز تعطیل پس از یک هفته کاری دلی به آب زد و آنجا آسایش 
یافت به شــدت برای کلانشــهر پر تردد و پر اضطراب اهواز ضروری است، اما به 
نظر می رسد عزمی در خصوص ایجاد امکانات گردشگری برای مردم وجود ندارد.

البته فقط نماینده اهواز در مجلس نیست که نسبت به این مسئله معترض است 
و حمید دغاغله دبیر اول شورای شهر اهواز هم اعتقاد دارد باید جلوی ساخت و 
ســاز های غیر قانونی در حریم رودخانه کارون گرفته شوند.آقای دغاغله با انتقاد 
از ســازمان آب و برق خوزستان گفت: آقایان چرا جلوی ساخت و ساز در حریم 
رودخانه کارون را نمی گیرند، اما پارکی که برای کودکان ایجاد می شود را به دلیل 

ورود به حریم رودخانه تخریب می کنند.
روابط عمومی دادگســتری خوزستان که ابتدا پاسخ دهی را منوط به ارسال نامه 
کرد، پس از فرســتادن نامه علی رغم پیگیــری، تماس ها و پیام ها، جوابی به ما 
نداد.انفعال روابط عمومی دادگســتری خوزستان در حالی است که دولت جدید 
از ابتدا شــعار خود را مبارزه با فســاد عنوان کرده بود، زمینه سازی برای ریشه 
کنی مفسدان، از راه شفافیت در دادگستری ها و پاسخگویی سریع آنها می گذرد.
هرچند که علی دهقانی رئیس کل دادگستری استان خوزستان در گفتگوی ویژه 
خبری از عزم جدی دســتگاه قضا و قاطعیت در برخورد با ساحل خواری گفته 
بود، اما به نظر نمی رســد دســتکم تاکنون این اقدامات قاطع نتیجه ای در اهواز 
به دنبال داشــته باشد.او همچنین در نشست رسانه ای از آزادسازی 7۱ هکتار از 
سواحل آب های خوزستان در 3 ماهه اول امسال خبر داد و گفت: 272.۵ هکتار 
از تجاوز به حریم آب ها در خوزســتان رهاسازی شده است.صحبت از آزادسازی 
ســواحل و همزمان سکوت برای پاسخ دهی به صورت جزئی تر در این خصوص 
گره کوری است که فقط با خارج شدن روابط عمومی دادگستری از حالت انفعال 
حل خواهد شد.کما اینکه محمد خانچی معاون امور عمرانی استانداری خوزستان 
نیز به تازگی آزاد ســازی سواحل به نفع مردم و توسعه و استفاده از ظرفیت آنها 
را از اولویت ها در بالاترین سطح مدیریتی استان خوانده که با توجه به تفریحات 

اندک آبی در خوزستان، کارون ظرفیت عظیمی برای بهره جستن است.

سرپرست اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
شهرســتان ورزنه گفت: برای مرمت آثــار تاریخی ورزنه، 9 
میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد که در ســفر رئیس جمهور به 

استان قول هایی در این زمینه داده شد.
احمد شهباز در گفت وگو با ایســنا درباره نیاز آثار تاریخی 
شهرستان ورزنه به مرمت، اظهار کرد: در سفر رئیس جمهور 
به استان اصفهان قول هایی در زمینه تخصیص اعتبار برای 
مرمت آثار تاریخی این شهرستان داده شد، اما هنوز چیزی 
به شــکل رسمی ابلاغ نشده اســت. برای جذب و تخصیص 
اعتبــار از طریق بحث تملک دارایی اقدام کرده ایم، اما هنوز 
از اعتبار سفر ریاست جمهوری که قرار است به این منظور 
اختصاص یابد چیزی اعلام نشــده  که البته هنوز دیر نشده 
اســت. وی افزود: بخشی از آثار تاریخی ورزنه نیاز به مرمت 
اضطراری دارنــد. آثاری مانند پل تاریخی ورزنه، مســجد 

جامع و قلعه قورتان نیاز اساســی به مرمــت دارند به ویژه 
قلعه قورتان که اعتبار خوبی باید برای مرمت آن تخصیص 
یابد چراکه مســاحت و تخریب این اثر بالا است.سرپرست 
اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری شهرستان 
ورزنه، گفت: برای مرمت تمام آثار تاریخی، 9 میلیارد تومان 
پیشــنهاد تأمین اعتبار داده ایم. برای مثال تنها برای مرمت 
قلعه تاریخی قورتان به چند میلیارد تومان اعتبار نیاز است.

 در سفر رئیس جمهور به استان، قول تأمین اعتبار داده شد و 
قضاوت در این باره هنوز زود است.شهباز تصریح کرد: قدمت 
بالا، ارزش معماری و جاذبه توریستی سه شاخصه اصلی آثار 

تاریخی شهرســتان ورزنه هستند که اغلب این آثار این سه 
شــاخصه را دارا هســتند. برای مثال مرمت قلعه تاریخی و 
هزارساله قورتان که دومین قلعه خشتی در ایران بعد از ارگ 
بمَ است علاوه بر اینکه حفظ یک اثر تاریخی است در تقویت 
گردشگری و اقتصاد محلی منطقه و جذب توریست نیز تأثیر 
زیادی دارد.  بنابراین مرمت یــک اثر تاریخی صرفاً مرمت 
آن نیســت، چراکه اقتصاد محلی و اشتغال زایی را نیز سبب 
می شود.وی ادامه داد: پس به این نکته مهم باید توجه شود 
که مرمت آثار تاریخی در واقع سرمایه گذاری پایدار است و 
مسئولان باید این موضوع اساسی را در نظر بگیرند که مرمت 

این آثار هزینه در یک کار استهلاکی نیست.سرپرست اداره 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری شهرستان ورزنه، 
خاطرنشــان کرد: قلعه تاریخی قورتان بیشــتر از آثار دیگر 
توریســت جذب می کند. مسجد جامع، پل تاریخی و خانه 
تاریخی ورزنه که به موزه تبدیل شــده در رتبه های بعدی 
جذب توریست هستند. شــهباز گفت: در شهرستان ورزنه 
حــدود یکصد اثر تاریخی وجود دارد که از این تعداد 2۵ اثر 
آن ثبت ملی هستند. از 2۵ اثر ملی ثبت شده شهرستان ۱0 
اثر تاریخی نیاز به مرمت دارند.وی افزود: شهرســتان ورزنه 
پتانسیل بالایی در گردشــگری دارد. این شهرستان علاوه 
بر داشتن آثار تاریخی فاخر دارای جاذبه های طبیعی مانند 
تالاب گاوخونی بوده که مقصد گردشــگران زیادی است. به 
همین دلایل انتظــار می رود دولت به این مقوله مهم توجه 

ویژه کند، چراکه گردشگری اقتصاد منطقه را پویا می کند.

تالاب های استان فارس ســخت ترین و بحرانی ترین وضعیت خودشان را سپری 
می کنند؛ استانی که روزگاری بیشترین تعداد دریاچه های دائمی کشور را داشت ، 
این روزها مرگ تالاب های خود را به نظاره نشسته است.به گزارش خبرنگار ایلنا، 
دیگر فرقی ندارد پریشـــان باشی یا از فرط بی آبی کمجان؛ ارژن باشی یا سیاه 
بخت مثل بختـــگان. حالا همه تالاب های استان از دست رفته اند و تقریبا هیچ 

برنامه مشخص و مدونی برای احیای آن ها وجود ندارد.
بحران های محیط زیستی از ۱0 سال پیش به صورت جدی زندگی  استان فارس 
را تحت تاثیر قرار داده است. کم آبی، خشکسالی و کاهش میزان بارش ها در کنار 
برداشت های بی رویه و غیر اصولی از منابع آبی موجب شد تا استان فارس از دهه 
90  تا کنون با بحران های اقلیمی و محیط زیستی مواجه شود.هرچه به پایان این 
دهه 90 نزدیکتر شدیم  بحران خشکیدگی استان جدی تر شد، اعتراضات مردم 
نسبت به خشکی رودخانه ها، دریاچه و تالاب ها و طلب کردن حقابه در اواخر دهه 
90 به اخبار تکراری تبدیل شــد.آن طور که مسئولان محیط زیست فارس پیش 
از این گفته اند در مدیریت منابع گرفتار تراژدی مصرف منابع مشـترک هسـتیم 
و بهره برداران بـــرای برداشـت منابـع مسـابقه می دهنـد.از همین رو است که 
اســتاندار فارس در جلســه کارگروه تالاب ها به همه فرمانداران تکلیف کرد تا با 

نظارت آب منطقه ای سالی ۱۵ درصد از چاه های غیرمجاز پلمب و بسته شوند.
 محمدهادی ایمانیه می گوید: فرمانداران مکلف شدند که تا پایان سال 2۵ درصد 
چاه های غیرمجاز اطراف تالاب ها را پلمب کنند و برداشــت آب نداشــته باشند.
وی می افزاید: سال ها جلساتی برگزار می شود و در این جلسات هم گزارش ارائه 
می شــود اما متأســفانه آن طور که باید کار عملیاتی انجام نشده است.استاندار 
فارس معتقد اســت باید برنامه  زمان بندی شــده برای احیای تالاب های استان 
فارس تدوین شــود و ادامه می دهد: پس از نابودی  تالاب ها دیگر نمی توان اقدام  
ســازنده ای برای احیای آنها انجام داد و لذا ضروری اســت که هر چه ســریع تر 

اقدامــات لازم برای احیای تاب های صورت بگیرد.ایمانیــه بر لزوم تهیه جدول 
زمان بندی تکالیف دستگاه های استان برای احیای تالاب ها تأکید دارد و می گوید: 
نمی توانیم برای بارش باران تصمیم بگیریم اما می توانیم تصمیم بگیریم که چه 
درصدی از چاه های غیرمجاز را شناســایی کنیم.وی بــا بیان اینکه نظارت آب 
منطقه ای نافی مسئولیت فرمانداران نیست، می افزاید: البته نمی توانیم این اقدام 
را یک شــبه انجام دهیم  چراکه اســتفاده از برخی چاه ها نان شب کشاورزان را 
تأمین می کند.اســتاندار فــارس ادامه می دهد: این اقدام بایســتی از افرادی که 
از وضعیت مالی بهتری برخوردار هســتند، شروع شــود و برای کسانی که نان 
شب شان به این چاه ها وابسته است تدبیر دیگری مانند شغل جایگزین) اشتغال 
غیرکشاورزی( اندیشیده شود.وی معتقد است بین ۱0 تا 30 درصد چاه ها توسط 
افرادی حفر شــده که مشکل مالی ندارند و بنابراین فرمانداران سه سال فرصت 
دارند که با همکاری دادستان و نیروی انتظامی افرادی را که مشکل مالی ندارند 
شناسایی و جمع کنند و در همین فاصله برای 70 درصد از افرادی که از وضعیت 
مالی خوبی بهره نمی برند شــغل پیدا کنند؛ از ســویی نیروی انتظامی و شورای 

تأمین هم موظف هستند جلوی متخلفان را بگیرند.
وی با اشــاره به جدول زمانبندی کل چاه های اطراف حوضه  آب خیز تالاب ها و 
لزوم هوشمندسازی چاه ها ، بیان می کند: تأمین اعتبار برای تهیه کنتور هوشمند 
چاه ها ضروری اســت و این کار باید دو ســاله تمام شــود. با قراردادی که آب 
منطقه ای، صنایع الکترونیک و بانک کشــاورزی با مجوز و مسئولیت استاندار با 
هم منعقد می کنند بایستی انجام این کار شتاب گیرد.معاون فنی محیط زیست 
استان فارس می گوید: ارائه نقشه راه احیای بختگان توسط دانشگاه شیراز و نقشه 
راه احیای پریشــان نیز توسط دانشــگاه تهران تهیه شده است.نبی الله مرادی با 
ابراز اینکه امضای تفاهم نامه احیای تالاب های اســتان با 9 دستگاه اجرایی انجام 
شده است، می افزاید: این تفاهم نامه با هدف هم افزایی در مدیریت یکپارچه منابع 

آب در حوضه آبخیز تالاب های استان فارس است که هر دستگاه تعهداتی برای 
اجرای این تفاهم نامه داشــته اســت.مرادی با بیان اینکه تهیه طرح های زیست 
بومی در سطح حوضه تالاب ها از تعهدات محیط زیست است، عنوان می کند: ارژن 
امسال انجام می شود، هفت برم و برمشور برای ۱۴02؛ هرم و هیرم و کاریون برای 
۱۴03 و دشت کنار و برم فیروز هم برای ۱۴0۴ در نظر گرفته شده است.معاون 
محیط زیست استان فارس با بیان اینکه کافتر و مهارلو هم امسال انجام می شود، 
می گوید: اهمیت بیشتر برای تالاب های رامسرسایت ها هستند که اقدامات احیای 
آن انجام شده است.مرادی با بیان اینکه تعیین آب مورد نیاز محیط زیستی تمام 
تالاب های اســتان فارس از دیگر اقدامات است، می گوید: این امر برای 7 تالاب 
مهم تر آماده است و مابقی نیز انجام می شود و پیشگیری و رفع آلودگی منابع آب 
که از اقدامات مستمر است.به گزارش ایلنا، درصورتی که اقدامی جدی در خصوص 
حق آبه تالاب ها و دریاچه های فارس صورت نگیرد، خشکی تالاب ها و دریاچه ها 
می تواند به کانونی برای ایجاد ریز گرد، طوفان نمک، آلودگی شــیمیایی مناطق 
اطراف، از بین رفتن امرارمعاش خانواده های مرتزق از آن مناطق و حتی نابودی 

زیست بوم تالاب ها شود.

ساحل خواری در خوزستان؛ دفاع برخی مسئولان و سکوت دادستانی

سرپرست اداره میراث فرهنگی ورزنه:

مرمت آثار تاریخی ورزنه، ۹ میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد

دهه اخیر؛ روزگار بحران های زیست محیطی در استان فارس

 مرگ تدریجی تالاب های فارس 


